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N
epune dve nedeqe posle preuzimawa du`nosti, u prvom intervjuu
otkako je na toj funkciji, najmla|i ministar odbrane Srbije Dra-
gan [utanovac govori o prioritetima u radu i nagla{ava jasno
opredeqewe da se zapo~eti reformski procesi u sistemu odbrane
privedu kraju.

Gospodine ministre, {ta su prioriteti u radu Ministarstva od-
brane?
– Osnovni prioriteti u ovom trenutku  se mogu podeliti u vi{e segme-

nata: na nastavak zapo~ete reforme sistema odbrane, br`e i aktivnije
ukqu~ivawe u bezbednosne integracije i poboq{awe socijalnog i materi-
jalnog statusa pripadnika Ministarstva odbrane i Vojske. 

Da bismo uspe{no nastavili sa sprovo|ewem reforme, neophodno je
hitno dono{ewe novih zakona o odbrani i Vojsci, zatim zakona o slu`bama
bezbednosti, ali i usvajawe niza podzakonskih akata, uspostavqawe opti-
malne funkcionalne organizacije i u Vojsci, i u Ministarstvu, dostizawe
projektovane broj~ane veli~ine sistema odbrane i potpuna profesionali-
zacija, tehni~ka modernizacija i reforma vojno{kolskog sistema i obuke.

Moram da napomenem da }e jedan od velikih poslova zaposlenih u Mi-
nistarstvu odbrane biti i vra}awe ugleda Vojsci, Ministarstvu i wihovim
pripadnicima. Svaki od ovih segmenata je podjednako va`an i apsolutno }u
insistirati na wihovoj potpunoj realizaciji.

Imaju}i u vidu da je Vlada formirana na osnovu pet strate{ki bitnih
pitawa za Srbiju, od kojih je jedan odnos sa Ha{kim tribunalom, smatram
to jednim od svojih prioritetnih zadataka i usmeri}u sve potencijale ka
re{avawu tog pitawa.

Podseti}u vas da je Ministarstvo odbrane tek odnedavno u okviru
Vlade Republike Srbije. Ube|en sam da }e zbog same te ~iwenice imati bo-

Imam poverewe u na{u 
Vojsku i wene pripadnike 
i u svoje saradnike u 
Ministarstvu i 
General{tabu.
Ne}u {tedeti ni sebe 
ni wih, kako bismo 
zajedni~kim snagama 
popravili trenutno 
stawe. Vojska ne sme 
da bude problem, ali 
ni vojska ne sme da ima
probleme, rekao je 
ministar odbrane Srbije
Dragan [utanovac 
u svom prvom intervjuu 
magazinu „Odbrana”.
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i Va{e vi|ewe wihovog materijalnog polo`aja i statu-
snih pitawa, jer je Nacrtom strategijskog pregleda od-
brane, do kraja godine predvi|eno znatno smawewe bro-
ja zaposlenih u sistemu odbrane, me|u kojima bi, kako je
najavqeno, bez posla ostalo najvi{e civilnih lica? 
– Nije tajna da u okviru MO ima vi{e zaposlenih civilnih

lica nego {to je na{oj vojsci potrebno. Neophodno je smawewe
broja zaposlenih, jer je ovakvo stawe neodr`ivo. Insistira}u da
se diskreciona prava nadre|enih svedu na najmawu meru, te da se
broj zaposlenih smawi uz pa`qivo vrednovawe kvaliteta, stru~-
nosti i neophodnosti kadrova (zaposlenih).

U nadle`nosti ministra odbrane je i re{avawe nagomi-
lanih problema u odbrambenoj industriji Srbije. Kakva
je perspektiva preduze}a u toj privrednoj grupaciji? 
– Naivno bi bilo pomisliti da Ministarstvo odbrane ili

Vojska Srbije mogu samostalno da re{avaju taj problem. Problem
je mnogo ve}i i ozbiqniji i mora}e da ga re{ava sama Vlada. Ono
{to mogu da ka`em jeste da Ministarstvo odbrane ne}e raditi u

korist {tete Vojske tako {to }e samo
transferisati (usmeravati) novac iz
buxeta ka odbrambenoj industriji. Po-
dr`ava}emo svaku inicijativu od-
brambene industrije koja poboq{ava
odbrambenu mo} na{e zemqe, a sa
druge strane odbrambena industrija
mora da se prilagodi veli~ini tr`i-
{ta na koje `eli da plasira svoju ro-
bu i da ima realne zahteve prema MO. 

Ulaskom u Partnerstvo za mir
otvaraju se perspektive za odbrambenu
industriju i smatram da je to jedan od
prioriteta kojima se resorno mini-
starstvo u budu}em periodu mora bavi-
ti. Ako smo nekada govorili da je od-
brambena industrija u problemu zbog
nemogu}nosti izvoza, ja }u u~initi sve
za ubrzavawe izdavawa dozvola. To pi-
tawe sam ve} pokrenuo na sednici Vla-
de, ali i inicijativu za izmene i dopu-
ne Zakona o spoqnotrgovinskom pro-
metu naoru`awa i vojne opreme.

Strategijskim pregledom od-
brane najavqena je i reorga-
nizacija vojnog obave{tajno
-bezbednosnog sistema. Kako
}e se ona odvijati i {ta je su-
{tina tog procesa? 
– Uspostavqawe racionalnog i

efikasnog obave{tajno-bezbednosnog
sistema odbrane jeste jedan od prio-
riteta za ukupnu reformu sistema od-
brane, ali i bitan segment usposta-
vqawa ukupnog obave{tajnog sistema
Republike Srbije. Siguran sam da }e
Ministarstvo odbrane u okviru Sa-
veta za nacionalnu bezbednost imati
va`nu ulogu, stoga je neophodno da se
za najkra}e vreme donese zakon o slu-
`bama bezbednosti.

U ovom trenutku obave{tajno-bez-
bednosni sistem Ministarstva od-
brane ~ine Vojnoobave{tajna agen-
cija, Vojnobezbednosna agencija,
obave{tajno-izvi|a~ki organi i jedi-
nice Vojske. Novim zakonom }e se fo-
rmirati jedinstvena agencija od VOA
i VBA.

qi, dakle, ravnopravan tretman u odnosu na druga ministarstva,
{to do sada nije bilo tako.

Kako vidite nastavak reformskih procesa u sistemu od-
brane Srbije? 
– Reforma koja se odnosi na uspostavqawe optimalne i

efikasne Vojske dobrim je delom privedena kraju, u skladu sa
predvi|enim i planiranim aktivnostima u Nacrtu strategijskog
pregleda odbrane, i ona se mora zavr{iti u toku ovog polugodi-
{ta. Istovremeno, zna~ajan i obiman posao predstoji i u okvi-
ru reforme Ministarstva odbrane i to }e, tako|e, biti na{
prioritet.

Normativni okvir je osnova za nastavak reformskog
procesa. Kakva }e biti dinamika usvajawa neophodnih
zakona i strategijsko-doktrinarnih dokumenata? 
– Drago mi je {to je i sam premijer u svom ekspozeu izneo

stav da je jedan od najpre~ih zadataka nove Vlade Srbije usvajawe
Predloga zakona o Vojsci i odbrani i siguran sam da }e to biti
prioritet u mom radu kao ministra odbrane i mojih saradnika. 

Svestan sam da ubrzani nastavak
reformi zavisi i od tih zakona, u~i-
ni}u sve da se Predlog zakona za naj-
kra}e vreme na|e na dnevnom redu
Skup{tine Srbije i da se taj vi{ego-
di{wi problem prevazi|e. Smatram
da je usvajawe zakona neophodan pred-
uslov i za boqe finansirawe sistema
odbrane, {to je jedna od kqu~nih po-
treba. Moramo biti svesni da u Vojsku
nije ulagano nedopustivo dugo i da se
ti problemi, na`alost, ne mogu re{i-
ti preko no}i. @elim da ka`em – dra-
go mi je {to }u to re}i ba{ za „Odbra-
nu“ – da imam poverewe i u na{u Voj-
sku i wene pripadnike, i u svoje sarad-
nike u Ministarstvu i General{tabu.
Ne}u {tedeti ni sebe ni wih kako bi-
smo zajedni~kim snagama popravili
trenutno stawe. Vojska ne sme da bude
problem, ali ni vojska ne sme da ima
probleme.

Dugogodi{wa te{ka materijal-
na situacija u sistemu odbra-
ne jeste stawe koje ste nasle-
dili. [ta }ete preduzeti na
prevazila`ewu tih problema i
kakve su, po Va{oj oceni, per-
spektive za wihovo re{avawe? 
– Bez poboq{awa li~nog i rad-

nog standarda i bez savremenih sred-
stava ratne tehnike nema respekta-
bilne i efikasne vojske. O~ekujem da
}emo u oba pravca ve} slede}e godine
ostvariti zna~ajan napredak. 

Pored buxeta, jedan od bitnih
segmenata za finansirawe sistema
odbrane jeste i Master plan, odnosno
prodaja vojne imovine i plansko ula-
gawe tih sredstava. @elim da nagla-
sim da je Master plan jedinstven i ne-
ponovqiv i da ne}u dozvoliti da se ta
sredstva tro{e neplanski. Tako|e,
o~ekujem i sredstva iz Nacionalnog
investicionog plana, koja }e nam omo-
gu}iti neke kapitalne investicije, kao
{to je remont aviona MiG 29.

Pripadnike Ministarstva od-
brane i Vojske svakako zanima

Imaju}i u vidu da je Vlada formirana na
osnovu pet strate{ki bitnih pitawa za Srbi-
ju, od kojih je jedan odnos sa Ha{kim tribuna-
lom, smatram to jednim od svojih prioritet-
nih zadataka i usmeri}u sve potencijale ka
re{avawu tog problema. Problem ha{kih op-
tu`enika je, u stvari, problem civilnih bez-
bednosnih struktura, i ne}u dozvoliti da se
taj problem prebacuje na teret Vojsci. 

Moramo biti svesni da u Vojsku nije ulagano
nedopustivo dugo i da se nagomilani proble-
mi, na`alost, ne mogu re{iti preko no}i. 

Ministarstvo odbrane i Vojska jesu instru-
ment spoqne politike. Na tom planu zalaga}u
se za razvijawe saradwe sa tri glavna oslon-
ca, Briselom, Va{ingtonom i Moskvom.

Neophodno je smawewe broja zaposlenih u si-
stemu odbrane, posebno civilnih lica, jer je
ovakvo stawe neodr`ivo. Insistira}u da se
diskreciona prava nadre|enih svedu na naj-
mawu meru i da se broj zaposlenih smawi uz
pa`qivo vrednovawe kvaliteta, stru~nosti i
neophodnosti kadrova.

Uspostavqawe racionalnog i efikasnog oba-
ve{tajno-bezbednosnog sistema jeste jedan od
prioriteta za ukupnu reformu sistema odbra-
ne, ali i bitan segment uspostavqawa ukupnog
obave{tajnog sistema Republike Srbije. Sigu-
ran sam da }e Ministarstvo odbrane u okviru
Saveta za nacionalnu bezbednost imati va`nu
ulogu, stoga je neophodno da se za najkra}e vre-
me donese zakona o slu`bama bezbednosti. 

Odbrambena industrija Srbije mora da se
prilagodi veli~ini tr`i{ta na koje `eli da
plasira svoju robu i da ima realne zahteve
prema Ministarstvu odbrane. 
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– Moj li~ni vrednosni sud je vrlo jasan, a to je da svi ha{ki
optu`enici moraju sesti na optu`eni~ku klupu. S druge strane, na
osnovu zakonskih ovla{}ewa, a u okviru Ministarstva odbrane i
Vojske Srbije u~ini}u sve da se moj vrednosni sud realizuje i da
se taj odnos demistifikuje.

Posebno `elim da naglasim da sam ja, kao i vojni vrh, sve-
stan svojih zakonskih obaveza, ali da je problem ha{kih optu`e-
nika, u stvari, problem civilnih bezbednosnih struktura, te da
ne}u dozvoliti da se taj problem prebacuje na teret Vojsci. U naj-
kra}em roku pokrenu}u aktivnosti kojima }e biti pokazana jasna
opredeqenost Ministarstva odbrane i Vojske da efikasno u~e-
stvuje u re{avawu tog problema. 

Slavoqub M. MARKOVI]

Zbog politi~kih prilika u zemqi do{lo je do zastoja u rea-
lizaciji planiranih aktivnosti u okviru programa Partner-
stvo za mir. Koji su prvi koraci za ubrzawe tog procesa?
– Proces izbora nove Vlade Srbije je usporio aktivnosti u

okviru Programa Partnerstvo za mir. Na{ prvi korak jeste pod-
no{ewe Prezentacionog dokumenta na kome se u Ministarstvu
uveliko radi. Potom sledi pojedina~no potpisivawe Programa
Partnerstva za mir, u kome }e biti precizirane aktivnosti i
obaveze u kojima }e na{a zemqa u~estvovati. To }e svakako do-
prineti daqoj reformi oru`anih snaga i dostizawu savremenih
standarda u toj oblasti. 

Do zastoja u me|unarodnoj vojnoj saradwi nije do{lo.
Naprotiv! Ona je i proteklih meseci bila vrlo dina-
mi~na. U kojim oblastima }e se ubudu}e odvijati? 
– Ministarstvo odbrane Srbije odr`ava veoma dinami~nu

me|unarodnu saradwu sa vi{e od 40 zemaqa, koja se sprovodi
prema bilateralnim sporazumima. 

Razmena iskustava u bilateralnim susretima predstavqa do-
bar na~in da se stekne predstava o iskustvima drugih zemaqa i
prenesu ste~ena znawa u aktivnostima koje se sprovode na refor-
mi sistema odbrane. Prijemom u Partnerstvo za mir na{a zemqa
je dobila vi{e mogu}nosti za usavr{avawe na{ih oficira i raz-
menu iskustava u oblasti edukacije i obuke, {to znatno doprinosi
nastavku reformi i integracionih procesa u na{oj zemqi.

Pokazateq dobre regionalne saradwe jeste trilateralna
ve`ba, koju }e krajem juna izvesti vojske Srbije, Rumunije i Bugar-
ske, ali i u~e{}e pripadnika padobranskih jedinica Ruske Fede-
racije na internacionalnom takmi~ewu, koje }e se tokom godine
odr`ati u Ni{u.

Istovremeno se povoqno razvijaju partnerski odnosi sa
oru`anim snagama Sjediwenih Ameri~kih Dr`ava i konkretno –
sa Nacionalnom gardom Ohaja. Na~elnik General{taba general
-potpukovnik Zdravko Pono{ vratio se nedavno iz SAD, i prve
informacije koje sam dobio ukazuju na uspe{nost posete, a ve} za
desetak dana u Ohajo }e otputovati i grupa profesionalnih vojni-
ka u okviru obu~avawa na nivou razmene malih jedinica. Sve to
ukazuje da se brzo otvaraju brojne nove i korisne mogu}nosti za
me|unarodnu vojnu saradwu.

Ministarstvo odbrane i Vojska jesu instrument spoqne poli-
tike. Na tom planu zalaga}u se za razvijawe saradwe sa tri glav-
na oslonca, Briselom, Va{ingtonom i Moskvom.

Ve} dugo se bavite pitawima odbrane i bezbednosti, iz-
me|u ostalog i kao predsednik i zamenik predsednika
Odbora za odbranu i bezbednost Narodne skup{tine
Srbije. Kako ocewujete civilno-vojne odnose u Srbiji, a
posebno demokratsku civilnu kontrolu Vojske? 
– Na`alost, to nije problem koji je karakteristi~an samo za

na{e doba. Olga Popovi}-Obradovi} u jednoj svojoj studiji, ras-
pravqaju}i o vojnoj eliti i civilnoj vlasti u Srbiji, ka`e da ve}
letimi~an pogled na istoriju odnosa civilnih i vojnih vlasti u
Srbiji i Jugoslaviji pru`a onespokojavaju}u sliku. 

U~ini}u sve da se ta slika promeni, odnosno da parlament
ima potpuni uvid u rad ovog ministarstva. Naravno, kao i u sva-
kom demokratskom dru{tvu, uva`i}u sve konstruktivne ideje koje
dolaze od nevladinog sektora, jer smatram da je ta saradwa kori-
sna za vojsku, a samim tim i za na{e dru{tvo. 

Jedan od bitnih segmenata bi}e i otvarawe ka javnosti i
ru{ewe raznih predrasuda koje su stvorene pod pla{tom „vojne
tajne“.

@elim na kraju da ka`em da i pored te{kog perioda kroz ko-
ji je na{a vojska pro{la, gra|ani imaju visok stepen poverewa u
wu. U~ini}u sve {to je u mojoj mo}i da na kraju mog mandata gra|a-
ni Srbije budu jo{ ponosniji na svoju vojsku.

U javnosti se ~esto pomiwe ime generala Mladi}a veza-
no za Vojsku Srbije. Kakav je Va{ stav o tome?
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Dragan [utanovac, prvi ministar odbrane Republike Sr-
bije, ro|en je 24. jula 1968. godine u Beogradu, gde je zavr{io
osnovnu {kolu i [estu beogradsku gimnaziju. Diplomirao je na
Ma{inskom fakultetu u Beogradu, Odsek hidroenergetike.

Posebno se specijalizovao u oblasti bezbednosti. Sa
uspehom je zavr{io specijalne kurseve u Sjediwenim Ameri~-
kim Dr`avama, gde je dobio diplomu za oblast sprovo|ewa za-
kona (Law Enforcement), diplomu za oblast sigurnosnih pitawa i
nadzora (Security Issues and Oversight) i diplomu presti`nog ame-
ri~ko-nema~kog Centra „Mar{al“ za bezbednosne studije u Gar-
mi{-Partenkirhenu.

U periodu april–maj 2000. bio je sta`ista Evropskog par-
lamenta u Strazburu i Briselu.

Novembra 2000. godine imenovan je za specijalnog savet-
nika Saveznog ministarstva unutra{wih poslova, a 2001. za
pomo}nika saveznog ministra unutra{wih poslova.

Na parlamentarnim izborima 2000, 2003. i 2007. godi-
ne biran je za narodnog poslanika u Narodnoj skup{tini Repu-
blike Srbije.

Od 2002. do 2003. godine je na funkciji predsednika Od-
bora za odbranu i bezbednost Narodne skup{tine Republike
Srbije. Od 2004. do 2007. je zamenik predsednika Odbora za
odbranu i bezbednost Narodne skup{tine Republike Srbije.

Na lokalnim izborima 2000. i 2004. godine izabran je
za odbornika u Skup{tini grada Beograda.

Na sednici Narodne skup{tine, odr`anoj 15. maja 2007,
izabran je za ministra odbrane u Vladi Republike Srbije. 

Vojni rok slu`io je 1987/1988. godine u Samoboru – rod
veza.

Govori engleski jezik.
O`ewen, otac sinova Predraga i Strahiwe.
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